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برجام را به رسمیت 
می شناسیم

نایب رئیس مجلس اظهار داشت: 
ما نهاد دیپلماسی را مامور توسعه 
با محوریت دیپلماسی اقتصادی 
خواهیم کرد یعنی کمک می کنیم، 
روابط بین تجار افزایش یابد و از 
ظرفیت هایی که ایران دارد هم 
برای ترانزیت کالا و هم به عنوان یک  
مرکز تجاری که کشورهای همسایه 
بتوانند در آنجا به عنوان یک  مرکز 
بازرگانی شان قرار بگیرد، تمهیداتی 
ایجاد خواهیم کرد که این اتفاق 
بیفتد، نه صرفا برای کالاهای لوکس و 
مصرفی بلکه به صورت محل توزیع و 
خرید کالاهای نهادی و پایه ای باشد. 
ایسنا نوشت، امیر حسین قاضی زاده 
هاشمی گفت: سطح دوم؛ نگاه به 
شرق است که راهبرد نظام است و 
توسعه روابط با کشورهای قدرتمند 
شرقی مانند روسیه، هند و چین است 
که می بینید تحت عنوان قراردادهای 
درازمدت هم این درحال شکل گیری 
است، ایران  هم اینک با اوراسیا یک 
پیمانی نوشته است و با چین شروع 
به طراحی سند درازمدت ۲۵ ساله 
کرده ایم. وی افزود: ما معاهده  برجام 
را به رسمیت می شناسیم ولو اینکه 

قبولش هم نداشته باشیم.

امیدواریم آمریکا سریع تر 
به برجام بازگردد

وزیر امور خارجه ایران در نشست 
خبری مشترک با فواد حسین، همتای 
عراقی خود اظهار داشت:  از تلاش های 
دولت عراق برای ایجاد زمینه های 
گفت وگو در منطقه تشکر می کنیم 
و امیدواریم که این تلاش ها به گفت 
وگوی بیشتر و مفاهمه جدی تر در 
منطقه بیانجامد. محمد جواد ظریف 
گفت: همه ما در این منطقه همواره در 
کنار هم خواهیم بود، دیگران می روند 
ولی ما در این منطقه خواهیم بود و 
باید روابط خودمان را بر اساس حسن 
همجواری، احترام به حاکمیت و 
تمامیت ارضی یکدیگر، عدم مداخله 
در امور داخلی و دوستی و برادری و 
اخوت بنا کنیم و این سیاست جمهوری 
اسلامی در منطقه بوده و خواهد بود. 
وی تاکید کرد:  فرصت کردیم تا در 
مورد گفت وگوهای هسته ای بین ایران 
و کشورهای ۱+۴  صحبت کنیم. البته 
آمریکایی ها در وین هستند ولی ما 
گفت وگویی با آمریکایی ها نداریم اما 
گفت وگوهای بسیار خوبی برای اجرای 
برجام داشتیم و امیدواریم که دولت 
جدید آمریکا با یک سیاست معقول و 
اجرای تعهدات خود بتواند سریع تر به 

برجام برگردد.

استقبال  از طرح های راهگشا 
برای افزایش مشارکت 

سخنگوی وزارت کشور با اشاره به 
اینکه وزارت کشور به عنوان متولی 
اصلی برگزاری امر خطیر انتخابات 
در کشور تمام تلاش و برنامه اش بر 
برگزاری انتخاباتی پرشور و رقابتی 
است بیان کرد: در این عرصه ستاد 
انتخابات کشور اطلاع رسانی موثر و 
مسئولانه از روند برگزاری انتخابات را 
از همان ابتدای کار در دستور کار قرار 
داده است. سید سلمان سامانی  با بیان 
اینکه وزارت کشور کماکان از طرح های 
راهگشا و سازنده در افزایش مشارکت و 
شور و شوق انتخاباتی استقبال می کند، 
گفت: سال گذشته فراخوان عمومی 
از طریق مرکز روابط عمومی و اطلاع 
رسانی وزارت کشور مبنی بر برگزاری 
امر خطیر انتخابات در شرایط کرونایی 
ارائه شد و انصافا با استقبال خوبی از 
سوی نخبگان دانشگاهی و اصحاب 
رسانه ای مواجه شد و پس از جمع 
بندی دیدگا ه ها و طرح های ارائه شده؛ 
استفاده مفیدی از دیدگاه های مطرح 
شده صورت گرفته است. وی افزود: 
اساس و رمز موفقیت در اعتمادسازی 

عمومی است.

سـرمقــاله

انتشار فایل صوتی گفت وگوی آقای محمد جواد ظریف می تواند در ادامه 
خرابکاری های دشمنان این کشور باشد که اخیرا در حوزه های امنیتی و نظامی 
دست به تخریب زده بودند. شاید این اتفاق از طریق شنود دفتر آقای ظریف یا 
دستبرد به مرکز تحقیقات ریاست جمهوری انجام شده باشد. همچنین ممکن 
است افرادی در داخل این طور تشخیص داده باشند که برای انجام برخی تسویه 
حساب ها و از منظر خودشان، ایجاد دو قطبی جدید در ساختار روابط و مناسبات 
داخل کشور از این روش استفاده کنند. چند فرایند در این رویداد قابل تامل 
است. فرایند اول این است که بسیاری از ایرانیان، آنچه در این فایل گفته شده 
را می دانستند. می دانستند که در عرصه روابط منطقه ای و سیاست بین  المللی،  
میدان بر دیپلماسی و منافع ملی رجحان دارد. سال هاست که می دانستیم 
وزارت امور خارجه سیاست داخلی در منطقه را تبیین نمی کند. می دانستیم با 
وجود انتقاداتی که به حضور ایران در سوریه مطرح می شد، تعارضاتی نیز میان 
تصمیم گیران مختلف در داخل کشور وجود دارد. می دانستیم که در ۲00 سال 
گذشته، از زمان پترکبیر و در ادامه سیاست خاندان رومانوف در دوره تزاری، در 
دوره اتحاد جماهیر شوروی و سپس در دولت ملی گرا و تمرکزگرای نزدیک به 
میراث تزاری، یعنی پوتین و شرکای او، دولت روسیه یک سیاست را در قبال 
ایران اتخاذ کرده است. این سیاست این بوده که ایران نباید آنقدر قوی شود که 
تهدیدی جدی برای روسیه باشد و ایران نباید آنقدر ضعیف شود که به دامن غرب 
بیفتد. سیاست روسیه در ۲00 سال گذشته این بود که ایران همواره در حالت 
احتضار باقی بماند، نه قوی و نه ضعیف باشد. هیچ فرقی نمی کند که چه دولتی در 
روسیه یا ایران سر کار باشد. کسی حق ندارد دولت روسیه را درباره این سیاست 
ملامت کند، زیرا هر دولتی منافع ملی خود را بر کشور رقیب رجحان می دهد. 
بدیهی است که اگر ما روابط درستی با دیگر ارکان قدرت بین المللی یعنی چین، 
اروپا و آمریکا نداشته و همه تخم مرغ ها را در سبد روسیه یا چین بگذاریم، 
نتیجه ای جز این حاصل نخواهد شد. در روابط ایران و عربستان نیز می دانستیم 
که سنگ اندازی های درونی چه مزاحمت هایی ایجاد می کند و دولت عربستان 
دچار چه توهماتی در داستان یمن است. تفاوتی که حالا ایجاد شده، این است 
که مقامی رسمی در حد وزیر امور خارجه، بر همه این گمانه زنی ها مهر تایید زده 
است. ظریف گفته روابط خارجی، بین المللی و منافع ایران تحت تاثیر و در تعارض 
با سیاست های ایدئولوژیک نهادهای خاصی است که ظریف از آن ها به عنوان 
میدان یاد کرده است. سوال بعدی این است که آقای ظریف به عنوان دیپلماتی 
حرفه ای و انسانی ذاتا توام با احتیاط یا مدارا آیا حدس نمی زد، این صحبت ها 
درحالی که خود او هنوز وزیر امور خارجه بوده و درگیر یکی از پیچیده ترین 
پرونده های بین المللی در وین است، لو برود؟ یکی از احتمالات این است که آقای 
ظریف این سخنان را مطرح کرده است تا این ها شنیده شود. شاید یک برداشت 
این باشد که بخشی در دولت، تصمیم داشت، بدون اطلاع ظریف با صداوسیما، 
گاندوسازها و کسانی که در این سال ها مزاحمت های جدی برای دولت روحانی 
ایجاد کردند، یکجا تسویه حساب کنند. تعبیر دیگر نیز می توان بر مبنای دخالت 
سرویس های خارجی برای تخریب روابط ایران و روسیه در مذاکرات وین باشد. 
یکی از آثار این اتفاق آن است که آقای ظریف را از صحنه رقابت انتخاباتی خارج 
کرد. آقای ظریف با این اظهارات در صحنه عینی سیاسی در ایران آسیب دید. 
نهادهایی که ظریف در فایل صوتی درباره آن ها صحبت کرده، به راحتی از او 
نخواهند گذشت ولی به ظریف این موقعیت داده شده که حالا به عنوان چهره ای 
رئیس جمهور ساز در صحنه حاضر شود. زمانی نگران این بودند که مبادا رئیس 

جمهور شود، حالا می تواند رئیس جمهور تعیین کند.

ظریف رئیس جمهورساز خواهد شد

فیاض زاهد
فعالسیاسیاصلاحطلب

یـــادداشت

اخیرا انتشار یک فایل مصاحبه مربوط به رئیس دستگاه دیپلماسی، 
دستمایه تفسیرهایی از سوی تحلیلگران مختلف شده است. در این ارتباط، 
برخی از این تحلیل ها آن مصاحبه را به معنای افشای اطلاعاتی حاکمیت و به 
نوعی خودزنی و ایجاد فضا برای انجام عملیات روانی دشمن علیه محور مقاومت 
دانسته و برخی دیگر از تحلیل ها، آن گفته ها و اظهارات را گله ها و شکایات 
مداوم ظریف به جهت موازی کاری از سوی جریان های اصولگرا در دستگاه 
سیاست خارجی دانسته اند. عده ای هم حتی پا را فراتر گذاشته و این بحث را 
به میان آوردند که در انتشار این مصاحبه خود شخص ظریف نقش داشته، به 
این معنی که بخواهد از آن مصرف انتخاباتی و تبلیغاتی برای انتخابات ۱۴00 
کند تا ظریف از رهگذر آن بتواند هم تنور انتخابات پبش رو را برای جریان 
اصلاح طلب گرم کند و هم اینکه خواسته های بخشی از لایه ها و جریان های 
جامعه و مشخصا تحول خواه را نمایندگی کند. در این ارتباط، کیهان تاکید 
کرده است که منافع ملی در وین خرج بازی های انتخاباتی نشود. حال و اگر چه 
هر یک از این تحلیل ها ممکن است محلی از اعراب داشته باشد اما قطعا پای 
مصرف انتخاباتی و تبلیغاتی در میان نیست. وزیرخارجه اخیرا به رهبری نامه 
نوشته و موکدا استمداد خواسته که جریان های اصول گرا در مسیر مذاکرات و 
نشست های اخیر وین مانع تراشی نکنند. ضمن آنکه او در همین نامه به رهبری 
اعلام کرده است که او به دنبال ریاست جمهوری نیست و برای انتخابات۱۴00 
نامزد نخواهد شد و فقط و فقط به موفقیت برجام فکر می کند. ضمن آنکه او 
در گذشته قویا اعلام کرده بود که به جهت تخصصش در سیاست خارجی قرار 
است که بعد از پایان کار دولت روحانی برای تدریس به مراکز دانشگاهی باز 
شود. دلیل دوم انتخاباتی نبودن انتشار فایل صوتی ظریف مربوط به واکنش 
اعضای کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس است. در این باره، یک 
عضو آگاه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در توئیتی اعلام 
کرد که ظریف بارها به صراحت گفته است که کاندیدای ریاست جمهوری 
نیست پس انتشار فایل مصاحبه بسیار مهم ایشان ربطی به انتخابات ندارد 
و با هدف ضربه زدن به مذاکرات  وین و استیضاح رئیس دستگاه دیپلماسی 
و تکمیل کننده تخریب های اخیر در نطنز و سایر آسیب ها به منافع ملی 
ماست بنابراین لازم است که هوشیار باشیم. ظریف مکرر از موازی کاری ها و از 
نهادهای موازی ساز، گله و شکایات داشت. حتی یکبار و در هنگام سفر بشار 
اسد به تهران این موازی کاری موجب شد که او تصمیم به استعفا گیرد. در 
واقع تمام دغدغه و نگرانی ظریف در این سال هایی که سکان هدایت دستگاه 
دیپلماسی را بر عهده داشت این بود که چرا باید سیاست میدانی یا همان 
سیاست منازعه و جنگ بر اخلاق راهبردی و دیپلماسی غلبه پیدا کند؟ و اینکه 
نباید دیپلماسی را فدای جنگ کرد و همواره اخلاق دیپلماتیک هرینه سیاست 
میدانی شود. در نگاه و باور وزیرخارجه، جنگ  فقط در پایان دیپلماسی اتفاق 
می افتد و در شرایطی که دیپلماسی پایان برسد، جنگ آغاز می شود. تحت این 
شرایط و در شرایط آنارشیک در ساختار نظام بین الملل، لازم است که منطقه 
مذاکره و مصالحه بر منازعه اولویت یابد. حال اگر منطق حکم می کند که از 
سعدی شیخ سخن و از میرابو خطیب معروف انقلاب کبیر فرانسه انتظاری 
جز فن سخنوری نداشته باشیم و اگر همین منطق حکم می کند که از عباس 
میرزا، نادر ،تیمور ،چنگیز و اسکندر و حتی دون کیشوت انتظاری جز بهادری، 
شوالیه گری و تعقیب جنگ نداشته باشیم، همین منطق به ما حکم می کند و 
گواهی می دهد که از ظریف مسئولیت و ماموریت خطیری جز فن دیپلماسی 
نداشته باشیم. در واقع او دانش آموخته مکتب رئالپولیتیک و آموزش دیده 
مکتب هنری کیسینجر است، انتظاری از او جز دیپلماسی و قوام بخشیدن به 
پایه های آن نیست. مشخصا انتشار فایل صوتی ظریف مصرف انتخاباتی ندارد 
و مشکل اصلی بر سر همین موازی کاری است. اگرچه گفتمان ظریف در سپهر 
سیاست ایران طرفدارانی دارد اما با این شرایط ظریف هیچ شانسی برای عبور 

از سد بزرگی چون شورای نگهبان ندارد.

انتشار فایل صوتی ظریف، مصرف انتخاباتی دارد؟

صلاح الدین هرسنی
تحلیلگرمسائلبینالملل

کرونا، مرگ و کسادی
ادامه از صفحه یک

بسته های حمایتی درکار نیست، کمک هزینه 
و وام در بایگانی موزه ها قرار گرفته اند. دیروز 
به مغازه داری که در لیست اماکن مجاز نبود 
با لبخند و لحن پدرانه گفتم پسرم شما چرا 
تعطیل نکردید؟ گویی چاشنی انفجاری یک 
بمب را کشیدم. مغازه دار با فریاد نزدیک به 
عربده گفت: »حاجی نفست از جای گرم 
در می آید، ماهیانه شش میلیون اجاره مغازه، 
مالیات، بیمه و علاوه بر آنها چک ها و بدهی ها را 
شما پرداخت می کنی؟« وقتی متوجه نگاه های 
تلخ و شماتت آمیز عابران به خودم شدم، من 
نیز شروع به تکان دادن سرم به علامت تاسف 
کردم. اگر دولت می خواهد اهداف قرنطینه 
محقق شود، باید به تامین اجتماعی دستور 
بخشش یا کاهش حق بیمه ها را بدهد. طلبکاران 
و دارندگان چک تا شش ماه حق برگشت زدن 
چک ها را نداشته باشند، مالیات و ارزش افزوده 
بخشیده شده یا ثلث یا نصف شوند، وام های 
بدون بهره یا کم بهره به مستاجران خانه یا 
مغازه بدهند، هزینه های آب، برق و گاز بیش 
از ۱00هزار تومان تقسیط شوند. اقساط وام 
یا بدهی تاشش ماه راکد شوند و درصورت 
تحقق این موارد اگر کسی در خیابان ها دیده 
شد با مجازات روبه رو شود. اما بدون هیچ گونه 
مساعدت حمایت مخصوصا به صاحبان مشاغل 
آزاد، چگونه می توان توقع رعایت پروتکل های 

قرنطینه را داشت؟

دیــدگاه

 تاکید بر ارتقای 
سهم بخش خصوصی 

رئیس دفتر رئیس جمهور در جلسه هماهنگی 
بیست و هشتمین نشست کمیسیون مشترک 
همکاری های ایران و ترکیه با اشاره به برگزاری 
مجازی این نشست در روز چهارشنبه 8 
اردیبهشت ماه و با بیان اینکه برگزاری این 
جلسه در فضای مجازی نمی تواند به طور 
کامل اهداف نشست واقعی را محقق کند، 
گفت: به طور طبیعی برگزاری نشست های 
کمیسیون مشترک در فضای حقیقی، با دیدارها 
و گفت و گوهای متعدد با مقامات عضو چنین 
کمیسیون هایی همراه است که این دیدارها 
می توانند بسیاری از موانع کوچک و بزرگ بر سر 
راه گسترش تعاملات و روابط را از میان بردارند. 

 ایران واکنشی 
قوی تر نشان خواهد داد 

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
ایران در گفت و گویی با اشاره به تحولات 
اخیر در فلسطین اشغالی اظهار کرد: اقدامات 
شرورانه ای که صهیونیست ها در منطقه 
مرتکب می شوند به آنها باز خواهد گشت.

سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی گفت: 
جمهوری اسلامی ایران به هر اقدام شرورانه 
به همان اندازه یا قوی تر از آن واکنش نشان 
خواهد داد. وی در ادامه تاکید کرد: اقدامات 
شرورانه ای که صهیونیست ها در منطقه مرتکب 
می شوند دامن خودشان را خواهد گرفت و 
آنها را در معرض خطرات واقعی در آینده قرار 
خواهد داد. فرمانده کل سپاه همچنین اعلام 
کرد: در صورت ادامه ارتکاب این قبیل اقدامات 
از سوی رژیم صهیونیستی این اقدامات آنها را 
بیش از پیش به فروپاشی نزدیک خواهد کرد 
به ویژه که همه شرایط برای فروپاشی رژیم 

صهیونیستی مهیا شده است.

»راهبرد چراغ سبز« به دشمن 
رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب با 
تاکید بر»اخلاص« و »توکل« به عنوان لوازم 
بهره مندی از »کمک الهی« بین نیروهای 
انقلاب اظهار کرد: در کار سیاسی بیش از 
هر کار دیگری احتیاج به اخلاص داریم و 
اگر اخلاص داشته باشیم موفق می شویم. 
غلامعلی حدادعادل با بیان اینکه در شرایط 
فعلی آمارها، افکار مردم، رفتارها و گفتارها 
نشان می دهد جامعه به تمام معنا خواهان 
تغییر وضع موجود است، افزود: از طرف دیگر 
اینکه جریان غرب گرا با تمام وجود می خواهد 
از مذاکرات گرفته تا بازی با نرخ ارز، در باغ سبز 
را به خارجی ها نشان دهد و این راهبرد از سوی 
ایران جریان به خصوص در فضای مجازی 

عملیاتی شده است. 

معرفی 3 کاندیدای جبهه 
مستقلین و اعتدالگرایان 

رئیس جبهه مستقلین و اعتدالگرایان ایران 
از اعلام اسامی سه کاندیدای اصلی تشکل 
متبوع خود در جریان برگزاری کنگره سالیانه 
خبر داد. قدرتعلی حشمتیان با بیان اینکه از 
دو ماه پیش جلسات جبهه ما درباره انتخابات 
۱۴00 برگزار شده است، اظهار کرد: در نهایت 
پس از نشست های متعدد به ۱۴ کاندیدا 
رسیدیم که در ماه اخیر به ۶ نفر و در جلسه 
هفته قبل به سه کاندیدا رسید و در پایان 
سیزدهمین کنگره حزب مستقل و اعتدال 
ایران که به صورت مجازی در روز سه شنبه 
)۷ اردیبهشت( در دفتر مرکزی حزب برگزار 
می شود، این سه کاندیدا به رسانه ها معرفی 
می شوند که پس از تأیید صلاحیت کاندیدای 

نهایی اعلام می شود.

اخـــبار کوتاه

رئیس جمهور:

دنیا راهی جز توافق با ایران و لغو تحریم ها ندارد
  به وظیفه خود درباره انتخابات عمل کنیم

آرمان ملی: رئیس جمهوری با اشاره به برگزاری 
مذاکرات احیای برجام در وین، گفت: مذاکرت وین 
نشان دهنده قدرت بالای ایران است و امروز دنیا 
پذیرفته است که راهی جز توافق با ایران و لغو تحریم ها 
وجود ندارد و این یک موفقیت بزرگ برای ملت ایران 

است. اهم اظهارات حسن روحانی از این قرار است:
 هـــدف از جنگ اقتصادی ترامپ علیه ملت 
ایران، فروپاشی کشور و سرنگون کردن نظام بود، 
امروز با مقاومت و ایستادگی ملت و رهنمودهای مقام 
معظم رهبری و تلاش های انجام شده، همه دنیا و خود 
آمریکا به شکست جنگ اقتصادی اعتراف می کنند. اگر 
می خواهیم ایران ما پیشرفت کند باید جایگاه علمی 
و اقتصادی کشور را ارتقا ببخشیم. در تمام تصمیم 
گیری های اقتصادی در دولت تدبیر و امید تاکید 
داشتم که نظر فعالان اقتصادی اخذ و در روند تصمیم 
گیری ها لحاظ شود، اگرچه اهمیت بهره گیری از علم 
روز در مدیریت اقتصادی اثبات شده است اما به هیچ 
وجه نمی توان از کنار اهمیت تجربه در ارتقای کیفیت 

مدیریت اقتصاد عبور کرد.
 در سال های پس از جنگ تحمیلی هشت ساله 
سابقه نداشته است که دولتی با شرایط رکود و تورم 
توامان کار خود را آغاز کند. رشد اقتصادی منفی 
۷.۴ و تورم ۳۵ درصدی وضعیت بسیار سختی برای 
آغاز فعالیت دولت یازدهم ایجاد کرده بود و وقتی در 
برنامه های دولت برای ۱00 روزه اول وعده تک رقمی 
شدن تورم و مثبت شدن نرخ رشد اقتصادی را اعلام 
کردیم برخی دوستان معتقد بودند که این وعده ها 

قابل اجرا نیست. با تلاش های دولت از اواخر سال 
۹۳ تورم به مرز تک رقمی شدن رسید و در طول 
سال های ۹۳ تا سه ماهه ابتدای سال ۹۷ درحالی به 
طور متوسط شاهد تورمی ۱۱.۵ درصدی بودیم که در 

فاصله سال های ۹۴ تا ۹۶، نرخ تورم تک رقمی بود.
 درحالی که در سال های 8۶ تا ۹۲ نرخ اشتغال 
خالص کشور تقریبا صفر بود در دولت یازدهم 
توانستیم به متوسط نرخ اشتغال خالص ۷00 هزار 
شغل در سال برسیم. با وجود مشکلات فراوان در آغاز 
فعالیت دولت یازدهم امید و نگاه مثبت به آینده در 
جامعه به وجود آمده بود. حرف دولت این بود که ما 
برای حفظ و توسعه فناوری هسته ای نیز تلاش خواهیم 
کرد اما باید در کنار آن به پیشرفت دیگر عرصه های 
اقتصاد و صنعت نیز توجه شود. درحالی که در دولت 

قبل درآمدهای نفتی بین ۱۱۹ تا ۶۷ میلیارد دلار در 
سالهای مختلف نوسان داشت در دولت تدبیر و امید 
هیچ گاه درآمدهای نفتی در یک سال از ۶۷ میلیارد 

دلار بالاتر نبوده است..
 همه تلاش دولت تدبیر و امید این بود که جایگاه 
ایران را در منطقه و جهان بالاتر ببرد. اگرچه به غلط 
تصوری در دنیا وجود داشت که با ایران نمی شود 
مذاکره کرد و به نتیجه رسید، اما دولت تدبیر و امید این 
تصور را اصلاح کرد. با آغاز مذاکرات هسته ای، جهان به 
این نتیجه رسید که می شود با ایران نیز مذاکره کرد و 
بر اساس گفت وگو به نتیجه رسید. ما هم باور داریم که 
باید مشکلات مان را در داخل کشور حل کنیم اما همه 
باید بدانند که بدون رابطه با دنیا نمی توان پیشرفت 

کرد و نمی توان کشور را ساخت.

از توییت هاي انتقادي تا لابي یاران سردار مجلس با هدف رسیدن به پاستور:

حالا قالیباف  از رئیسی عبور می كند؟
آرمان ملی: تصور دارند آنچه در اتاق های تاریک اردوگاه اصولگرایی می گذرد 
پنهان می ماند و مشخص نیست که تعارفات انتخاباتی مانند اینکه »اگر رئیسی 
کاندیدا شود، قالیباف به عرصه وارد نمی شود « فقط برای جریان سازی سوخته 
رسانه های دلواپس است و بس. مردان اردوگاه اصولگرایی در هیچ دوره ای 
نتوانستند وحدتی که شعار آن را می دهند در عمل نمایان کنند و در بیشتر 
مواقع تنها ۲۴ ساعت از این شعار می گذرد که تنش در اردوگاه اصولگرایی آغاز 
می شود. این بار هم نوبت انتخابات ریاست جمهوری ۱۴00 است، انتخاباتی که 
تعدد کاندیدا در جریان اصولگرایی حتی پیش از تشکیلات هماهنگی این طیف 
نمود پیدا کرده است. به اذعان اصولگرایان دو شخصیت اصلی این جریان برای 
حضور در انتخابات ریاست جمهوری خرداد ماه ابراهیم رئیسی و محمدباقر 
قالیباف هستند، دو شخصیتی که به سبب برخی رفتارها به ویژه از سوی یاران 
قالیباف تبدیل به چالش انتخاباتی اصولگرایان هم شده اند. نمونه بارز جدال 
یاران قالیباف با شخصیت هایی که امکان کسب آرای مردمی را دارد که در 
صدر آنها ابراهیم رئیسی حضور دارد. ۵ اردیبهشت بود که ۲۲0 نماینده مجلس 
در نامه ای به آیت ا... رئیسی از او درخواست کاندیداتوری در انتخابات ریاست 
جمهوری را کردند. این نامه فارغ از اینکه نباید اولویت نمایندگان مردم در این 
مقطع بود، پیامی را به همراه داشت و آن هم عبور مردان بهارستان از محمدباقر 

قالیباف است
 اقدامات قالیبافی ها 

نکته قابل تامل آنجاست که برخی حامیان قالیباف توجهی به جایگاه 
شخصیتی ندارند که می خواهند علیه او اقدام کنند. عبدا... گنجی از نامه ۲۲0 
نماینده به رئیسی برای حضور در انتخابات را نمایان کند. مدیرمسئول روزنامه 
جوان دیروز نوشت:» ۲۲0 نماینده محترم مجلس که از جناب رئیسی درخواست 
حضور در انتخابات کرده اند حتما دلسوزانه است. اما نگاه فرامتی به درخواست 
خود نداشته اند. در نظام پارلمانی چنین امری معقول است اما در نظام ریاستی 
این سؤال طرح می شود که با فرض پیروزی، فردای انتخابات چگونه می خواهند 
بر دولت نظارت کنند؟« آنچه گنجی نوشت نه درانتقاد از محتوی نامه بلکه 
نارضایتی از بهارستان نشینان بود. او با چنین توئیتی در نظر داشت تا از اهمیت 
نامه کم کند و چنین القا نماید که چنین نامه ای اثر بخش نیست تا شاید اینگونه 
نگاه ها را متوجه قالیباف کند. در رفتارهای حامیان قالیباف تلاش برای دور 
کردن رئیسی از کاندیداتوری مشهود است، چنانکه در همان روز انتشار نامه 
حمایت ۲۲0 نماینده از رئیسی بود که مجتبی توانگر از حامیان رئیس مجلس با 

بیان اینکه قالیباف قصد رقابت با رئیسی در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴00 را 
ندارد، گفت:» آقای قالیباف اعلام آمادگی کرده اند که برنامه و تیم اقتصادیشان 
برای تحول اقتصادی کشور در اختیار آقای رئیسی باشد تا بتوان شاهد اتفاقات 
خوب اقتصادی در دولت آینده باشیم. از سال ۱۳۹۷ تا اواسط ۱۳۹۹ یک تیم 
اقتصادی جوان در کنار آقای قالیباف فارغ از قوه اجرائی، تقنینی و قضائی، 
برنامه های جامعی را برای تحول اقتصادی کشور آماده کرده بودند که بخشی از 
آن در مجلس پیگیری شده و می شود لیکن بخش مربوط به اجرا به دلیل اینکه 
ایشان قصد رقابت با آقای رئیسی را ندارند کاملا اعلام آمادگی کرده اند که برنامه 
و تیم شان در اختیار آقای رئیسی باشد تا بتوان شاهد اتفاقات خوب اقتصادی 
در دولت آینده باشیم.« این ادعای همراهی قالیباف با رئیسی تنها چند ساعت 
دوام داشت و توئیت گنجی نادرستی آن را به اثبات رساند. البته تلاش حامیان 
قالیباف به این توئیت ختم نشد. دیروز برخی سایت های خبری نوشتند»این 
توئیت در کنار شایعه نامه برخی فرماندهان قدیمی سپاه که با محمدباقر قالیباف 
همسو هستند به رهبر معظم انقلاب برای ممانعت از حضور آیت ا... رئیسی در 
انتخابات ریاست جمهوری ۱۴00 نشان می دهد که محمدباقر قالیباف رئیس 
مجلس یازدهم تنها شانس خود در انتخابات پیش رو را عدم حضور رئیس قوه 

قضائیه در انتخابات می داند.«
 من دلسوزتر هستم 

رئیس مجلس هم درصدد مطرح کردن خودش است مانند دیروز که در 
واکنش به سخنان ظریف در فایل صوتی که از او منتشر شد، عنوان کرد: نخواهیم 
گذاشت با فرصت طلبی برای رسیدن به مقاصد سیاسی خود به شهید سلیمانی 
جفا کنند. محمدباقر قالیباف رئیس مجلس در واکنش به اظهارات وزیر امور 
خارجه نوشت: »تدبیر و شجاعت حاج قاسم میدان ها را فتح و معابر دیپلماسی را 
باز می کرد؛ چیزی جز سیاست بازی یا ساده لوحی نمی تواند این حقیقت روشن را 
کتمان کند.« او همچنین عنوان کرده است: »حالا که حاج قاسم نیست، نخواهیم 
گذاشت با فرصت طلبی برای رسیدن به مقاصد سیاسی خود به او جفا کنند و 

نقش تاریخی شهید سلیمانی را وارونه جلوه دهند.«
 نوبت قالیباف است 

در نهایت از رفتارحامیان قالیباف  اینگونه می توان نتیجه گرفت که تلاش این 
روزهای آنها در راستای تلاش برای رسیدن به پاستور است . قالیباف سالهاست 
رویای پاستور را در سر دارد و از اقدامی برای نیل به این هدف فروگذار نکرده 

است حتی خارج کردن هم دسته ای خودش از میدان رقابت انتخاباتی.

محمدرضا عارف در نشست خبری مطرح کرد: 

اگر به حضورم نیاز باشد، ابایی ندارم
  ما به اتحاد ملی و حمایت مردم نیازمندیم

رئیس بنیاد امید ایرانیان در نشست خبری خود با عنوان »ارائه برنامه های 
پیشنهادی بنیاد امید ایرانیان برای عبور از شرایط سخت کشور«، اظهار کرد: 
تقاضای ما از نخبگان کشور این است که این سند را نقد کنند. ما این سند 
را فراتر از انتخابات می دانیم چون بنیاد امید ایرانیان وظیفه خود را توسعه 
حمکرانی خوب تعریف کرده است. بنیاد امید ایرانیان پاتوقی برای چهره های 
علمی کشور است. محمدرضا عارف گفت: بیش از یکسال با نگاه علمی تلاش 
کردیم تا برای حل چالش های بزرگ برنامه تهیه کنیم. سمت و سوی این 
سند اقتصادی است. تاکید ما این است که این اسناد با نگاه علمی و با توجه 
به تجربیات جهانی تهیه شود. وی ادامه داد:  تاکید ما در این برنامه بر اصلاح 
ساختارها و نظام اقتصادی کشور است. ما به وفاق و همدلی همه مسئولان 
نیاز داریم همه باید باور کنند که اصلاح ساختاری باید انجام شود. مردم هم 
باید امیدوار شوند که این اصلاحات موجب حل چالش های کشور می شود. 
باید از گروکشی و تنازع سیاسی هم پرهیز شود. رئیس فراکسیون امید مجلس 
دهم بیان کرد: آنچه مورد نگرانی ما است روند کاهشی شاخص های اجتماعی 
و اقتصادی و سرمایه انسانی است. من فرد خوش بینی هستم و نمی خواهم 
تلاش های انجام شده را زیر سوال ببرم، اما این شرایط و مسیر کشور را 
نمی توانیم ادامه دهیم. ما اصلاح امور را ضرورت جدی برای کشور می دانیم. 
وی افزود: ریشه مشکلات کشور را در حوزه حکمرانی اقتصادی و نظام تصمیم 
گیری اقتصادی می دانیم. بپذیریم که اقتصاد ما بیمار است و نباید دنبال درمان 
موقت باشیم. تصمیمات هماهنگ، فراگیر و سختی باید بگیریم. ما باید درمان 
سخت را بپذیریم . باید باور داشته باشیم سندی که تهیه کرده ایم اجرایی است. 
عارف عنوان کرد: آرایش فعلی سیاسی، اقتصادی و اجتماعی کشور به گونه ای 
است که ذی نفعان با قدرتی که دارند مانع اصلاحات ساختاری می شوند. رفتار 
عوام فریبانه با مردم هم مانعی دیگر برای اصلاح ساختاری است. عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه بیکاری یکی از دغدغه های اصلی ماست 
و کشور توان کارآفرینی خود را از دست داده است، خاطرنشان کرد: کشور 
ظرفیت سرمایه گذاری خود را از دست داده است. دهک های متوسط جامعه به 
خاطر مشکلات اقتصادی توان پس انداز ندارند. کشور در جذب سرمایه خارجی 

هم ناموفق بوده است. نظام بانکی کشور بدکارکردی دارد. منابع محدود هم 
غیربهینه استفاده می شود. از سویی سیاست های اقتصادی نادرست موجب 
خروج سرمایه از کشور شده است.وی با تاکید بر اینکه علت اصلی چالش های 
اقتصادی را تورم می دانم، گفت: هدف گذاری ما یک رقمی شدن نرخ تورم 
است و این کار سخت اما شدنی است. برای رسیدن به این هدف باید معضل 
کسری بودجه حل شود. نباید نگاه کوتاه مدت برای تهیه بودجه داشت. اصلاح 
نظام بانکی و مالیاتی باید انجام شود.رییس بنیاد امید ایرانیان در ادامه با 
اشاره به اینکه ما ۲۷ چالش کشور را احصا کرده ایم، اظهار کرد: برای دردهای 
سخت، درمان سخت هم نیاز است. ما به اتحاد ملی و حمایت مردم نیازمندیم. 
درمان تلخ است و به همراهی مردم نیازمندیم. ۱۲ رویکرد اساسی هم برای 
حل چالش های کشور تهیه کرده ایم.عارف با بیان اینکه تحریم ها تنها علت 
بحران اقتصادی نیست بلکه عمق فاجعه اقتصادی کشور را نشان داد، تصریح 
کرد: باید تلاش کنیم تحریم ها را رفع کنیم، ولی با رفع تحریم ها اقتصاد کشور 
نجات پیدا نمی کند و به اصلاح ساختار اقتصادی نیازمندیم. رفع تحریم ها 
فقط مسکنی کوتاه مدت است. معاون رئیس جمهور در دولت اصلاحات ابراز 
داشت: در انتخابات بهتر است به جای اینکه بگوییم به چه کسی رای دهیم، 
بگوییم به چه برنامه ای رای دهیم. باید کارنامه و سوابق افراد بررسی شود. باور 
من این است که رئیس جمهور اگر توانایی اجرایی داشته باشد، خیلی می تواند 
کار کند. ما شرایط رئیس جمهور مناسب را در این برنامه احصا کرده ایم. رئیس 
بنیاد امید ایرانیان ادامه داد: ما همچنین برنامه های لازم را برای یک دوره چهار 
ساله برای کاهش مشکلات اقتصادی تهیه کرده ایم. کاهش تورم، افزایش رشد 
اقتصادی، افزایش نرخ اشتغال، حل معضل مسکن، بهبود روابط بین المللی، 
ارتقای نظام سلامت، رفع موانع تولید را می توان در چهار سال دنبال کرد. 
عارف در درباره حضورش در انتخابات گفت: اگربه نتیجه قطعی رسیدم حتما 
اعلام می کنم. نمی توان کاندیداتوری را از مردم مخفی کرد. اگر احساس کنم 
فردی مناسب تر از من حضور دارد به او کمک می کنم اگر شرایط کشور به 
حضور من نیاز داشت، ابایی برای حضور ندارم. این برنامه ای که امروز ارائه 

کردم، انتخاباتی نیست.


